Southern Campaigns American Revolution Pension Statements & Rosters

Pension application of Thomas Cook S31618 fO7TNC
Transcribed by Will Graves 9/24/16

[Methodology: Spelling, punctuation and/or grammar have been corrected in some instances for ease of reading and to facilitate searches of the
database. Where the meaning is not compromised by adhering to the spelling, punctuation or grammar, no change has been made. Corrections or
additional notes have been inserted within brackets or footnotes. Blanks appearing in the transcripts reflect blanks in the original. A bracketed
question mark indicates that the word or words preceding it represent(s) a guess by me. The word ‘illegible’ or ‘indecipherable’ appearing in
brackets indicates that at the time | made the transcription, | was unable to decipher the word or phrase in question. Only materials pertinent to
the military service of the veteran and to contemporary events have been transcribed. Affidavits that provide additional information on these
events are included and genealogical information is abstracted, while standard, 'boilerplate' affidavits and attestations related solely to the
application, and later nineteenth and twentieth century research requests for information have been omitted. | use speech recognition software to
make all my transcriptions. Such software misinterprets my southern accent with unfortunate regularity and my poor proofreading skills fail to
catch all misinterpretations. Also, dates or numbers which the software treats as numerals rather than words are not corrected: for example, the
software transcribes "the eighth of June one thousand eighty six" as “the 8" of June 1786." Please call material errors or omissions to my
attention.]

[p 7]
Georgia Henry County
Declaration in order to obtain the benefit of the act of Congress passed 7™ of June 1832.

On the Eighteenth day of December in the year of our Lord 1832 Personally appeared
before the Justices of the Inferior Court for said County now in Session, in open Court before the
Court aforesaid Thomas Cook a resident in the Eleventh district of said County and State
aforesaid aged Eighty years who being first duly sworn according to Law doth on his oath make
the following declaration in order to obtain the benefit of the act of Congress passed June 7™
1832. 1 entered the service in the revolutionary war as a volunteer in the year 1776 in July under
Capt. John Leek [John Leak] in Guilford County, North Carolina, first lieutenant in said
company, John Davis, said company belonging to Col. Martin’s [James Martin's] regiment of
said County and State. We joined the main army under Gen’l Rutherford [Griffith Rutherford] in
Rowan County, State of North Carolina and from said county marched to the Cherokee nation
where we burned and destroyed sixteen towns and villages together with as many of the Indians
as we could get hold of.* I then returned home which was on about the first of Nov. in said year
(1776), being out four months. In the fall 1777, | was Elected 1% Lieutenant of a company in
Col. Martin’s regiment, Guilford County, North Carolina. We cruised about, first one place and
then another in said state without doing much of importance, but keeping the Tories in proper
subjection. In Jan. 1778, | was Elected Captain of a company in Col. Martin’s Regiment.--
Knocked about that year, doing but little of note, but always keeping ourselves in readiness for
any emergency. This was our instruction from our Colonel. In the winter of said year we
marched through North Carolina and South Carolina into Georgia on the Savannah River, where
we was Joined to the main army under Gen’l Lincoln [Benjamin Lincoln], continuing on the
river until Lincoln marched for Stono [June 20, 1779]° (leaving the militia under the care of
Gen’l Moultrey [William Moultrie]) which was in the spring of the year 1779, at which time |
was dismissed to go home by Gen’l Moultrie, and done so.

Immediately after Gen’l Gates defeat [Battle of Camden, August 15-16, 1780],% I raised a
company of Horsemen consisting of thirty called & known by the Verrigus [?].* We then
directly marched out and joined Col. Davis [William Richardson Davie] & Brisborn

! Cherokee Expedition 1776, August 1, 1776-November 1, 1776
http://www.carolana.com/NC/Revolution/revolution _cherokee expedition 1776.html
2 http://www.carolana.com/SC/Revolution/revolution_stono_ferry.html
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[DeBrisbourn or Brisbane??] in Macklinburgh [Mecklenburg] County, North Carolina. This was
in the fall and winter of 1780. We remained there scouting and knocking about until the British
came over the Catawba [River], when we were forced to retreat back over Yadkin [River]. I then
got a pass and went home, during which time the British retreated to Camden.

In the first of the year 1781, | returned and Joined the army then under the care of Gen’l
Greene [Nathanael Greene], and directly after | Joined Greene, he was compelled to flee before
the British through North Carolina into Virginia, | among the rest. I still kept with Greene till
after the Battle of Guilford [March 15, 1781],° in which I bore a part, as Captain. Gen’l Greene
pursued the British to Ramsey’s Mills on Deep River, and then they evaded his vigilance.

From said Mills, I returned home with my Company by my Gen’ls instructions and order
to keep them during our stay from the main army in readiness, for any call that might emanate
from him. 1 done so until | was informed that peace was made. | then disbanded my Company
after having been inged [sic, engaged?] in My Country's service for upwards of six years, four of
which | acted in the capacity of Captain. | was commissioned Captain by Gov. Caswell [Richard
Caswell] of North Carolina. The commission | have long since lost, taking no care at all of it, for
I never expected to receive any pay for what | had [done] at this late day. Time has nearly worn
me away, but thank God, my mind continues vigorous and sound.

I never had but one written discharge during the time | served and that like my other
Commission is lost and gone. There are Hundreds of witness[es] by whom | could prove my
service if | knew they were living. | know of three two of whom were living last year but | have
not heard from them for some months, although they live in the Joining [sic, adjoining] County
the other certificate is annexed in testimony of my service. The individuals I allude to are the
Reverent Henry Harden® of DeKalb County State of Georgia who served under me in said war,
Judge Charles Gates of the County of Walton same State and Theodosius Cook’ of the County of
Pike Same State. | reference in the county in which I live Tand. W. Key Post Master, Colonel
Oliver W Cox, Judge Russell, Judge Spencer, Rev. Jonas Gamble, Rev. Joshua Calloway, Rev.
Binj, Wilson [sic, Benjamin Wilson] & The Honorable Wiley Thompson® of the County Elbert.

| was born in the State of Virginia Hanover County in the year 1752 on the 15" of May. |
have a record of my age at home Transcribed from my Father's Bible. | lived in North Carolina
Guilford County. | removed from said State to the State of Georgia County of Wilkes now to
Elbert where I resided until 1830 when | moved to the County of Henry where | now live. |
received a discharge written once from Colonel Martin, since which time I have lost it.
References as above named.

Georgia Henry County} | hereby relinquish every claim whatever to a pension or annuity
except the present and declare that my name is not on the pension roll of the agency of any State.

Sworn to and Subscribed and open Court, this 18" December 1832

S/ Thomas Cook

> http://www.carolana.com/NC/Revolution/revolution_battle_of guilford_courthouse.html

® Henry Hardin S31732

” Theodosius Cook R2276

® THOMPSON, Wiley, a Representative from Georgia; born in Amelia County, Va., September 23, 1781; moved to
Elberton, Elbert County, Ga.; served as a commissioner of the Elbert County Academy in 1808; served in the State
senate 1817-1819; was appointed major general of the Fourth Division of the Georgia Militia in November 1817 and
served until November 1824, when he resigned; elected as a Republican to the Seventeenth Congress; reelected as a
Crawford Republican to the Eighteenth Congress; and elected as a Jacksonian in the Nineteenth through the Twenty-
second Congresses (March 4, 1821-March 3, 1833); was a delegate to the State constitutional convention in 1833;
agent to Seminole Indians; appointed in 1834 to superintend the removal of Seminoles from Florida; killed by band
of Seminoles led by Osceola at Fort King, Fla., on December 28, 1835; interment in the private burial ground on his
estate at Elberton, Ga. http://bioguide.congress.gov/scripts/biodisplay.pl?index=T000222
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[Benjamin Wilson, a clergyman, and John C Kennedy gave the standard supporting affidavit.]

[p 9]
Georgia Henry County

In open Court in person appeared Theodosius Cook who after being duly sworn deposeth
& saith that [he] is well acquainted with Thomas Cook the subscriber to the above declaration
and has been for fifty Years, that he served under the said Cook in the war of the Revolution
during two of the years he Commanded as Captain and was with him in many of the above
described actions and has personal knowledge and an Eye witness of this existence [?].°

This Deponent was with the said Thomas Cook in the Battle of Guilford and in many
little skirmishes during the space of two years [p 47]

I was born in the same State and am upwards of Seventy years of age | am now living in
the adjoining County. 1 served with him and under him the number of years above stated and |
have as full knowledge of his services as | can know of any thing ever by ocular demonstration
[2].° 1 was with him under Lincoln & Greene & Moultrie. | believe everything related by the
said Thomas Cook in his above declaration to [be] the truth, the whole truth, and nothing but the
truth. If he is not entitled to a pension according to the provisions of the act of Congress passed
in June 1832 no man in the United States can be.

Sworn to and subscribed and open Court this 18" December 1832
S/ Theodosius Cook

ojo-ﬂ:ﬂf

[p 80]
Walton County Georgia

5" June 1833
The Reverend Henry Hardin of the County and State above written this day came before me (one
of the Justices of the Inferior Court of the county aforesaid) and made oath that he has been
acquainted with Thomas Cook of the County of Henry in said State of Georgia (originally of
Guilford County North Carolina) ever since and long before the Commencement of the
Revolutionary War and up to the present day & intimately connected with the said Thomas
Cook, that the said Thomas Cook served as a Captain in the Revolutionary Army & this
Deponent also States that he served under him as such, and in all his acquaintance with the said
Thomas Cook State that he was a true friend of his country and maintained the character of an
Officer and Soldier and have borne the Character ever since — as also the character of an
Honorable and upright man as an individual, that he believes him to be Eighty years of age or
upwards — and that the said Thomas Cook Served in the Capacity of Captain in the
Revolutionary Army for the last four or five years of the close of the War.




Sworn and Subscribed to before me this 5™ day of June 1833
S/ Egbert B. Beall, JIC S/ Henry Hardin

Hnsetin
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[p52]
Georgia Henry County

Personally appeared before me, the undersigned a Justice of the Peace Thomas Cook who
being duly sworn deposeth and saith , that, by reason of old age and the consequent loss of
memory he cannot swear positively and exactly to the precise time of his service; but, according
to the best of his recollection he served not less than the periods below and in the following
grades. — In July the 10 1776 I entered the service as a private soldier in Captain John Leek's
Company ( Guilford Militia) North Carolina Guilford County, Colonel James Martin's Regiment,
Griffith Rutherford General. Marched to the Cherokee Nation to suppress the Indians Burnt their
towns; Killed and destroyed as many of the Indians as we could get of; remained in the nation as
long as we could get provisions, and was compelled to return back again — On the 25" of
November landed at our starting point: being out for months & 15 days 4 months & 1/2. This
was known by the [name of the] Cherokee expedition. This service was in an embodied Corps
called out by Competent authority by the State of North Carolina. In the 1% of September 1777 |
was Elected 1% Lieutenant of a company of Martin's Regiment Company Commanded as before
by John Leek and attached to the said Brigade commanded by the same General, Griffith
Rutherford, the intention of this service was to scout the country thereabout for the Tories was
very mischievous indeed in the lower part of the State alongside the seaboard we were raised as
the protectors of our state. McCloud was the Tory General who headed the Tories in the Scotch
Settlements as aforesaid. In [words obliterated and illegible] I was out three months. When we
returned back to our County & home, this was known in that day as the Scotch expedition.
About Christmas or the 1% of January 1778 we were ordered out as before to the lower part of the
State to hunt for the same Tory commander (McCloud) for the Tories as soon we had left their
particular section commenced their mischief. Sometime in the winter [text obliterated and
illegible] upon McCloud in the Scotch Settlements at a Bridge (name of the bridge not
Recollected) but near to a Swamp called Drowning (Swamp) where we had a fight and killed
several of the Tories and caused McCloud to flee with the balance. Colonel Pacely [John
Paisley] commanded our regiment at this time, Colonel Martin with some of the men remaining
in the upper part of the State. We consumed the whole of the year as we did the latter part of the
former backward and forward continually. This was likewise known as the Scotch expedition,
making in the whole in this kind of service fifteen months | was commissioned by Governor
Caswell [Richard Caswell].

Early in January 1779, | was elected Captain of a company in Col. Martin’s Regiment
composed of Guilford militia, and was commissioned by Governor Caswell of North Carolina.
Joined the Regiment at Guilford Courthouse, marched immediately for South Carolina, General
Rutherford still commanding. Went through South Carolina directly to the Savannah River,
joined General Lincoln at a place called the Smokey Camp about twenty miles below Augusta.
From the Smokey Camp marched up the river to a place known as the Sisters Ferry. From the
latter place, a detachment was sent over under General Ashe [John Ashe] into Georgia, where



they had a fight with British and got [were] defeated.** This is known by Brier Creek Battle or
Ashe’s Defeat. During this expedition, | remained with the army under General Lincoln and was
on guard at the time and could hear the guns.

Immediately after the above fight, General Lincoln and General Moultrie marched the
main army up the river to a place called Turkey Hill, opposite to the place where the British main
army were encamped, on the Georgia side of said river. We remained at said hill three weeks in
full sight of the British army. In this time we frequently had intercourse by conversation with the
British. We marched from the latter place under our aforesaid General, still higher up the river to
a place called Black Swamp. The day before we left Turkey Hill, General Lincoln had a road cut
from the hill directly into the country for about six miles. This was done in sight of the British
army, and as | thought, was done for a friend, but I now know the intention of our General in
cutting said road for the day they quit the road, we directly marched up the river to Black’s
Swamp. Stayed a few days.

General Lincoln took the whole body of the regulars from the main army and marched
for Stono. The balance of the army consisting of North and South Carolina militia was left under
the care of General Moultrie at Black Swamp, at which place | remained until the relief came
from North Carolina, which was about the 1* of June in said year. This was a six months
expedition with no particular designation but that of the United States expedition against the
British. At this time, | received a written discharge from General Moultrie to march my company
home, and in our proper county, to be discharged. During our travel, we had from under the hand
of our General, orders to draw provisions for my company at the various commissaries as we
passed on. This brought about the middle of June 1779.

After our return home, we were instructed by our General to hold ourselves in readiness
to meet any emergency that might arise. From June 1779 until the first of Sept. 1780, I was not in
any embodied corps doing service, but was frequently called out by our Col, who at this time
was Pacely to suppress large bodies of Tories. During this interval of time, it is impossible to
relate fully the kinds of service performed, for it was of a very unsettled nature. We did not
remain home at any one time longer than about 2 weeks before we would receive orders to scout
the country and restore peace and quiet for awhile. In Sept. 1780, | was ordered to raise a horse
company consisting of about 30 (thirty) or as many as | might think necessary, to meet the
occasion, known as the raingers [rangers] | marched out and met Davie and Brisbone in
Mecklenburg County, North Carolina. From this county, we marched in a body and joined
General Davidson [William Lee Davidson] on the Catawba River, where remained scouting the
country and harassing the British until Davidson was killed. He was killed by the fire of a cannon
across the river from the English side and by the British. After the death of Davidson, we
dispersed and fled over the Yadkin. We were in a very distracted state after the death of our
General until Greene came to take charge of us. All this service was confined to the state of
North Carolina. As General Greene passed through our state with his regulars for the south we
were required to join him and march with him to the south, until he could or should intercept
Cornwallis. We marched from Guilford towards Camden in South Carolina, where we supposed
the British to be. We met him about the Catawba and General Greene’s forces being too feeble,
he retreated before him, into Virginia. Now | received orders from General Greene to go back to
my state and county to raise more men and meet him as speedily as | could-which | done. | met
him at the High Rock Ford on Haw River and continued with him marching and counter-
marching through the country until we met the British at Guilford.

In the Battle of Guilford, | bore a part under Greene; but our forces being too weak, we
were forced to flee and give the ground. The British did not follow us one yard, just took our

1 Briar Creek March 3, 1779 http://www.myrevolutionarywar.com/battles/790304-briar-creek/
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cannon and fired it upon us. | rode off with Greene from the battleground and according to our
agreement (if it should be necessary to give them the ground) we were to flee to the Ironworks 7
miles, which we did. The second day, including the battle day, Cornwallis sent to the General to
come & bury his dead, which he did. From Guilford Courthouse, pursued Cornwallis to
Ramsay’s Mills on Deep River, where we came in sight of them; but the river being high and
rising General Greene considered it not safe to undertake to cross for the British were on the
opposite bank. I think the British used about ten thousand rails in the formation of a floating raft
to pass over upon and after they had passed, were destroyed as much as was in their power, the
means they had used in crossing. General Greene considered it safest and best for our common
country, to retrace his steps, and push for the Eutaw Springs. Upon our arrival near the place we
discovered the British. We halted and prepared to attack. I think the Battle was in Sept. 1781[sic,
Battle of Eutaw Springs, September 8, 1781]*2, but will not say certainly. General Greene gave
Lord Rawdon a fight, and compelled him to retreat unto his British subjects and flee the country.
During the battle, I and my company and several others was reserved by the orders of the
commander in chief, to cover his retreat, should he deem it necessary for the safety of his
country to make one. From the above place, | was sent back with my company and several more,
to our proper County and State to protect and defend it and our women and children from the
plundering of the Tories and British; for they were scattered over the whole country and distress
and dismay covered our whole land. I was, by General Greene, ordered not to disband my
company upon our return home, but to be ever vigilant and scout the whole upper country of our
State, until he should require our assistance, and if he should, we would immediately be
informed of it & ordered to march. | done as ordered until | received instructions from
Headquarters that peace was made and no more war for us. Before which news, | was discharged
from the service and ordered to discharge my company. I done so, which ended my labors. |
think it was in the spring of 1783, that we were discharged as above stated. In this declaration
amendatory of my former, | have endeavored to be as particular and definite in relation to my
services as was in my power. | know one thing, that if | cannot satisfy the war department of my
services my country is enjoying the fruits of my labor for six years spent in her service.

In all of the above service, | was called upon regularly and legally by my country, & for
the periods above mentioned, | was in the field as a regular embodied militia soldier, as above
stated. As | have formerly stated, | was not, during the above periods of time, engaged in any
civil or other lucrative employment or pursuit. 1 was a Blacksmith and would frequently and
very often shoe horses [words obliterated and illegible] of my state. The men had no money to
pay me and my State was not more than able to pay what she was compelled to pay--So | went
without pay. There is some difference in respect to duties in this declaration & the former, but |
believe this letter to be as near right as my memory can serve. It is impossible for me to be
strictly correct in the stating of the whole of the events and occurrences which took place during
the war. | am a poor old man and deserve the assistance of my country now that she is willing to
pay me for my services rendered to her fifty years ago, but if |1 cannot do all that the war
department requires me to do, I have made the best statement in my power and if this will not
suffice, my case must suffer. [Words obliterated and illegible] of all hearts know that what |
have said is true and far be it from me in the very smaller degree to endeavor to practice a
deception upon my country. | have looked at the requisites contained in the letter from the
department and have endeavored as far as my memory & the notable events would enable me to
give a satisfactory account of my service —

In short | served as a private soldier in 1776 4 months 15 days — (1776)

1 3 months as sd. Lieutenant @arrr)

12 http://www.carolana.com/SC/Revolution/revolution battle of eutaw springs.html
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1 12Do as " " " 1778
4 as Capt. 1% [illegible] 1779, 80 — 182 3 [sic]
5715

I know the circumstances, occurrences & events as above detailed to be true; but there may be
error as to dates. | have proved my service by two Respectable witnesses, both of whom served
under me one for two years, the other four to wit Theodosius Cook & the Reverend Henry
Hardin in the latter of whom is now receiving his pay for the very service performed while a
soldier under me.

Sworn to before me this 7" August 1833 S/ Thos Cook

S/ Wm Camp, JP

[p 49]
Georgia Henry County:

Personally appeared before me, the undersigned a Justice of the Peace Thomas Cook who
being sworn deposeth and saith that by reason of old age, and the consequent loss of memory, he
cannot swear positively as to the precise length of his service; but according to the best of his
recollection he served not less than the periods below and in the following grades. As before
stated in my former declaration | entered the revolution on the tenth day of July, 1776, marched
to the Cherokee nation in an embodied corps in Col. Martin’s Regiment, and General
Rutherford’s division or brigade, of the militia. There stayed in this service (actually) until the
25" of Nov. when we returned home, being out 4 months and fifteen days. This was known as
the Cherokee Expedition.

In the year of 1777, in September, | was elected Lieutenant of a company of Martin’s
Regiment, attached to the same brigade as before, and in this year | served mostly in actual
service in the lower part of the state of North Carolina in pursuit of the Tory commander
McCloud, who was protected and supported by what was then called the Highland Scotch Tories,
all the aforementioned service was by lawful and competent authority of the State of North
Carolina. This last expedition was known as the Scotch expedition. [Text obliterated] three
month. Col. John Pacely [John Paisley] was our Col. in this affair.”

On the first of January 1778, | was ordered out again to cover parts of State of North
Carolina in similar service as before (in the year 1777), in pursuit of the Tories in the Scotch
settlements of our State. In the winter of (1778) we came upon the Tories commanded by
McCloud, near a bridge near to a place called drowning Swamp, where we [indecipherable
word]™® a fight. This was known as McCloud’s Battle. And the designation of this service was
the Tory expedition. In this service | was out three months.

In January (1779), | was Elected Captain as stated in my former declaration, joined the
Regiment at Guilford Courthouse, marched to South Carolina; General Rutherford command,
west through South Carolina to the Savannah River, joined Gen’l Lincoln at a place called
Smokey Camp. From said camp we marched to the Sisters Ferry on up river. From this last place
we marched to a place called Turkey Hill and stayed some time at this place. From this place,
Gen’l Lincoln and Moultrie marched us up to a place called Black Swamps. | stayed with
General Moultrie at this place until the relief came from North Carolina; was then discharged by
Moultrie. Gen’l Lincoln marched for Stono. In this service, | was out 5 % months and this was
known as a five months service against the British; came home 1% June, 1779. In the fall or first
of Sept. (1780) I was ordered to raise a company of Horsemen for three months; commanded by
Davie & Brisband; the main object of this expedition was to keep the British in check until the

13 R W-""""'*- _




northern army came, Gates having been defeated. Marched to the Catawba River. Davidson was
killed [William Lee Davidson was killed at Cowan's Ford on February 1, 1781]. In this tour, |
was out three months in actual service. | joined General Greene on his retreat before Cornwallis
and went into Virginia, and as soon as General Greene thought himself strong enough for
Cornwallis, we marched back into North Carolina to Hillsborough. From there we went to
Guilford Courthouse and continued there and thereabouts until the Battle. In the Battle | took a
part for about three hours, which was hot. General Greene commanded. From the battleground
we went to Ramsey’s Mills after Cornwallis. In this last service | was out three months. From
Ramsey’s Mills, | was sent home to recruit and raise men for General Greene, which | done.
From this time up to the surrender of Lord Cornwallis my service was of such a nature that | am
not able to describe it better than | have done in my former declaration and therefore omit in
[several indecipherable words] for my service | claim a pension.

first expedition "Cherokee" Months D [Days]
1776 out 4 15
1777 as Lieut. —Scotch and 3 00
1778 " Tory and " 3 00
1779 as Capt. engaged vs. Brltlsh 3 00
1780 oo 5 00
3 00
" " Guilford Battle 3 00
M 21 15

I have in this declaration given the exact time and length of my service in the aforesaid war. |
have just given the naked facts — and during the above periods | was not engaged in any civil
pursuit.

S/ Thos. Cook
Sworn 2 and Subscribed before me 1% February 1834
S/ Wm Camp, JP

[p 43]
Georgia County of Walton

Before me a Justice of the Peace in the County of Walton in the State of Georgia
personally appeared this day Henry Hardin of said County a person known to me as a credible
witness who makes oath that Thomas Cook by whom the foregoing declaration was Subscribed
is known to this Deponent of his own knowledge to have served at the battle of Guilford Court
House North Carolina & that said Cook was a Captain & this Deponent was a soldier under him
in an expedition, the fall after said battle down to Randolph County North Carolina under
Colonel William O'Neal. And this Deponent further swears that said Cook is generally reputed
& believed to have served as he has stated in his foregoing declaration. And this Deponent
further says that he has been acquainted with said Cook from his boyhood to the present time &
that the character of said Cook for truth honesty & veracity has been & still is unimpeachable &
unimpeachable [sic] & this Deponent also says that he knew said Thomas all along during the
Revolutionary War and this Deponent says he believes said Thomas served in the revolution in
manner as in his declaration is stated.
Witness my hand this 24™ of December 1835
S/ Lee Roy Pattillo, JP S/ Henry Hardin

/Q/L 4,7 J IRl ss



[p 45: Letter dated September 21, 1846 sent from Tucker's Cabin by Francis Cook in which the
correspondent claims to be an heir and administrator of Captain Thomas Cook, a Revolutionary
war pensioner.

[pp 96-7: On July 31, 1850 in Chambers County Alabama, Fenton Cook claimed to be son of the
veteran and Elizabeth Russell, formerly Elizabeth Faulkner, now the wife of William Russell,
claimed to be a granddaughter of the veteran.
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[p 3: On February 19, 1852 in Henry County Georgia, Samuel Cook, son, heir and acting
administrator of Captain Thomas Cook deceased filed a power of attorney authorizing the
attorney to pursue the claims of the heirs (not named) of Captain Cook.
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[p 69-70: Certificate dated July 13", 1854 issued by the North Carolina Comptroller's Office
listing payments made to Thomas Cook for military services during the Revolutionary war
including payments made for Captain Thomas Cook's Company.
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[Veteran was pensioned at the rate of $480 per annum commencing March 4™, 1831, for service
as a captain for two years in the North Carolina militia.]

[another version]

Pension Application of Captain Thomas Cook, Natl Archives Microseries M804, Roll 640,
Application #S31618

Transcribed and annotated by Nancy Poquette

“On the 18" day of December in the year of our Lord 1832 Personally appeared, Thomas
Cook, a resident in the eleventh district of Henry County, Georgia, aged eighty years.

I entered the service in the revolutionary war as a volunteer in the year 1776, in July,
under Capt. John Leek in Guilford County, North Carolina, first lieutenant in said company, John
Davis, said company belonging to Col. Martin’s regiment of said county and state. We joined the
main army under Gen’l Rutherford [Griffith Rutherford] in Rowan County, State of North
Carolina and from said county marched to the Cherokee nation where we burned and destroyed



sixteen towns and villages together with as many of the Indians as we could get hold of. I then
returned home which was on about the first of Nov. in said year (1776), being out four months.

In the fall 1777, | was elected 1% lieutenant of a company in Col. Martin’s regiment,
Guilford County, North Carolina. We cruised about, first one place and then another in said state
without doing much of importance, but keeping the Tories in proper subjection. In Jan. 1778, |
was elected Captain of a company in Col. Martin’s Regiment-knocked about that year, doing but
little of note, but always keeping ourselves in readiness for any emergency. This was our
instruction from our Colonel. In the [illegible word] of said year we marched through North
Carolina and South Carolina into Georgia on the Savannah River, where we was joined to the
main army under Gen’l Lincoln, continuing on the river until Lincoln marched for Stono
(leaving the militia under the care of Gen’l Moultrie) which was in the spring of the year 1779, at
which time | was dismissed to go home by Gen’l Moultrie, and done so.”

“Immediately after Gen’l Gates defeat, | raised a company of horsemen consisting of
thirty called & known by the ?Rangers? We then directly marched out and joined Col. Davis [sic,
William Richardson Davie] & Brisborn in Mecklenburg County, North Carolina. This was in the
fall and winter of 1780. We remained there scouting and knocking about until the British came
over the Catawba, when we were forced to retreat back over Yadkin. | then got a pass and went
home, during which time the British advanced? to Camden.”

“In the first of the year 1781, | returned and joined the army then under the care of Gen’l
Greene, and directly after | joined Greene, he was compelled to flee before the British through
North Carolina into Virginia, I among the rest. I still kept with Greene till after the Battle of
Guilford, in which | bore a part, as Captain. Gen’l Greene pursued the British to Ramsey’s Mills
on Deep River, and then they evaded his vigilance.”

“From said Mills, I returned home with my company by my Gen’ls instructions and order
to keep them during our stay from the main army in readiness, for any call that might emanate
from him. 1 done so until | was informed that peace was made. | then disbanded my company
after having been _ in my country’s service for upwards of six years, four of which I acted in
the capacity of Captain. I was commissioned Captain by Gov. Caswell of North Carolina. The
commission | have long since lost, taking no care at all of it, for | never expected to receive any
pay but what | had at this late day. Time has nearly worn me away, but thank God, my mind
continues vigorous and sound.”

His testators were listed as: Rev. Henry Hardin, of DeKalb Co, GA, Judge Charles Gates,
of the county of Walton, GA, and Theodosius Cook [his brother] County of Pike, GA, who was
in the Battle of Guilford with him.

“I was born in the State of Virginia, Hanover County, in the year 1752, on the 15" of
May. | have a record of my age at home, transcribed from my father’s Bible.”

In additional pages of deposition, Thomas Cook says the following:

“By reason of old age, and the consequent loss of memory, he cannot swear positively as
to the proper length of his service; but according to the best of his recollections, he served not
less than the periods below and in the following grades. As before stated in my former
declaration, I entered the revolution on the tenth day of July, 1776, marched to the Cherokee



nation in an embodied corps in Col. Martin’s Regiment, and General Rutherford’s division or
brigade, of the militia. There stayed in this service (actually) until the 25" of Nov. when we
returned home, being out 4 months and fifteen days. This was known as the Cherokee
Expedition.”

“In the year of 1777, in September, | was elected Lieutenant of a company of Martin’s
Regiment, attached to the same brigade as before, and in this year | served mostly in actual
service in the lower part of the state of North Carolina in pursuit of the Tory commander
McCloud, who was protected and supported by what was then called the Highland Scotch Tories.
All the aforementioned service was by lawful and competent authority of the state of North
Carolina. This last expedition was known as the Scotch expedition. | served three months. Col.
John Pacely [Paisley] was our Col. in this affair.”

“On the first of January 1778, | was ordered out again to cover parts of state of North
Carolinain as before (in the year 1777), in pursuit of the Tories in the Scotch
settlements of our state. In the winter of 1778 we came upon the Tories commanded by
McCloud, near a bridge near to a place called Drowning Swamp, where we str___a fight. This
was known as McCloud’s Battle. And the designation of this service was the Tory expedition
[actually called Moore’s Creek Bridge]. In this service | was out three months.”

“In January 1777, 1 was elected Captain as stated in my former declaration, joined the
Regiment at Guilford Courthouse, marched to South Carolina; General Rutherford command,
west through South Carolina to the Savannah River, joined Gen’l Lincoln at a place called
Smokey Camp. From said camp we marched to the Sisters Ferry on up river. From this last place
we marched to a place called Turkey Hill and stayed some time at this place. From this place,
Gen’l Lincoln and Moultrie marched us up to a place called Black Swamps. | stayed with
General Moultrie at this place until the relief came from North Carolina; was then discharged by
Moultrie. Gen’l Lincoln marched for Stono. In this service, | was out 5 % months and this was
known as a five months service against the British; came home 1% June, 1779.”

“In the fall or first of Sept. 1780, | was ordered to raise a company of Horsemen for
three months; commanded by Davie & Brisbane; the main object of this expedition was to keep
the British in check until the northern army came, Gates having been defeated. Marched to the
Catawba River. Davidson was killed. In this tour, | was out three months in actual service. |
joined General Greene on his retreat before Cornwallis and went into Virginia, and as soon as
General Greene thought himself strong enough for Cornwallis, we marched back into North
Carolina to Hillsborough.”

“From there we went to Guilford Courthouse and continued there and thereabouts until
the Battle. In the Battle I took a part for about three hours, which was hot. General Greene
commanded. From the battleground we went to Ramsey’s Mills after Cornwallis. In this last
service | was out three months. From Ramsey’s Mills, | was sent home to recruit? and raise men
for General Greene, which I done. From this time up to the surrender of Lord Cornwallis my
service was of such a nature that | am not able to describe it better than | have done in my
former.”

In an additional addendum to his declaration, Thomas Cook said:

“That by reason of old age and the consequent loss of memory, he cannot say positively and



exactly to the precise time of his service; but according to the best of his recollection he served
not less than the period below and in the following grades: In July the tenth, 1776, | entered the
service as a private soldier in Capt. John Leek’s company (Guilford militia), North Carolina,
Guilford County, Col. James Martin’s Regiment, Griffith Rutherford, General. Marched to the
Cherokee Nation to suppress the Indians, burnt their towns and destroyed as many of the Indians
as we could get of; remained in the nation as long as we could get provisions, and was compelled
to return back again. On the 25" of Nov. landed at our starting point, being out four months &
fifteen days. 4 months + %. This was known by the Cherokee expedition. This service was in an
embodied corps called out by competent authority, the state of North Carolina.”

“On the 1* of September, 1777, | was elected first lieutenant of a company in Martin’s
Regiment, company commanded as before by John Leek and attached to the said brigade,
commanded by the same General (Griffith Rutherford). The intention of this service was to scout
the country thereabouts for the Tories was very mischievous ___in the lower part of the state
alongside the seaboard. We were raised as the protectors of our state. McCloud was the Tory
General who headed the Tories in the Scotch settlements as aforesaid. In this service aforesaid, |
was out three months, when we returned back to our county & home. This was known in that day
as the Scotch expedition.”

“About Christmas or the first of January 1778, we were ordered out as before to the
lower part of the state to hunt for the same Tory commander (McCloud), for the Tories, as soon
as we had left that particular section commenced their mischief. Some time in the winter of
[unreadable] upon McCloud in the Scotch settlements at a bridge (name of bridge not
recollected) but near to a swamp called Drowning (Swamp) when we had a fight, and killed
several of the Tories and caused McCloud to flee with the balance. Col. Pacely [Paisley]
commanded our regiment at this time, Col. Martin, with some of the men remaining in the upper
part of the state. We consumed the whole of this year as we did the latter part of the former,
backward and forward continually. This was likewise known as the Scotch expedition [Moore’s
Creek Bridge], making the whole in this kind of service fifteen months. | was commissioned by
governor Caswell.”

“Early in January 1779, | was elected Captain of a company in Col. Martin’s Regiment
composed of Guilford militia, and was commissioned by Governor Caswell of North Carolina.
Joined the Regiment at Guilford Courthouse, marched immediately for South Carolina, General
Rutherford still commanding. Went through South Carolina directly to the Savannah River,
joined General Lincoln at a place called the Smokey Camp about twenty miles below Augusta.
From the Smokey Camp marched up the river to a place known as the Sisters Ferry. From the
latter place, a detachment was sent over under General Ashe into Georgia, where they had a fight
with British and got defeated. This is known by Brier Creek Battle or Ashe’s Defeat. During this
expedition, | remained with the army under General Lincoln and was on guard at the time and
could hear the guns.”

“Immediately after the above fight, General Lincoln and General Moultrie marched the
main army up the river to a place called Turkey Hill, opposite to the place where the British main
army were encamped, on the Georgia side of said river. We remained at said hill three weeks in
full sight of the British army. In this time we frequently had intercourse by conversation with the
British. We marched from the latter place under our aforesaid General, still higher up the river to
a place called Black Swamp. The day before we left Turkey Hill, General Lincoln had a road cut
from the hill directly into the country for about six miles. This was done in sight of the British



army, and as | thought, was done for a friend, but I now know the intention of our General in
cutting said road for the day they quit the road, we directly marched up the river to Black’s
Swamp. Stayed a few days.”

“General Lincoln took the whole body of the regulars from the main army and marched
for Stono. The balance of the army consisting of North and South Carolina militia was left under
the care of General Moultrie at Black Swamp, at which place | remained until the relief came
from North Carolina, which was about the 1° of June in said year. This was a six months
expedition with no particular designation but that of the United States expedition against the
British. At this time, | received a written discharge from General Moultrie to march my company
home, and in our proper county, to be discharged. During our travel, we had from under the hand
of our General, orders to draw provisions for my company at the various commissaries as we
passed on. This brought about the middle of June 1779.”

“After our return home, we were instructed by our General to hold ourselves in readiness
to meet any emergency that might arise. From June 1779 until the first of Sept. 1780, | was not
in any embodied corps doing service, but was frequently called out by our Col, who at this time
was Pacely [Paisley] to suppress large bodies of Tories. During this interval of time, it is
impossible to relate fully the kinds of service performed, for it was of a very unsettled nature.
We did not remain home at any one time longer than about 2 weeks before we moved upon?
Orders to scour the country and restore peace and quiet for awhile.”

“In Sept. 1780, | was ordered to raise a horse company consisting of about 30 (thirty) or
as many as | might think necessary, to meet the occasion, known as the rangers? | marched out
and met Davie and Brisborn in Mecklenburg County, North Carolina. From this county, we
marched in a body and joined General Davidson [William Lee Davidson] on the Catawba River,
where remained scouting the country and harassing the British until Davidson was killed. He was
killed by the fire of a cannon across the river from the English side and by the British.”

“After the death of Davidson, we dispersed and fled over the Yadkin. We were in a very
distracted state after the death of our General until Greene came to take charge of us. All this
service was confined to the state of North Carolina. As General Greene passed through our state
with his regulars for the south we were required to join him and march with him to the south,
until he could or should intercept Cornwallis. We marched from Guilford towards Camden in
South Carolina, where we supposed the British to be. We met him about the Catawba and
General Greene’s forces being too feeble, he retreated before him, into Virginia. Now I received
orders from General Greene to go back to my state and county to raise more men and meet him
as speedily as | could-which I done. I met him at the High Rock Ford on Haw River and
continued with him marching and counter-marching through the country until we met the British
at Guilford.”

“In the Battle of Guilford, I bore a part under Greene; but our forces being too weak, we
were forced to flee and give the ground. The British did not follow us as we guessed, just took
our cannon and fired it upon us. | rode off with Greene? From the battleground and according to
our agreement (if it should be necessary to give them the ground) we were to flee to the
Ironworks 7 miles, which we did. The second day, including the battle day, Cornwallis sent to
the General to come & bury his dead, which he did. From Guilford Courthouse, pursued
Cornwallis to Ramsey’s Mills on Deep River, where we came in sight of them; but the river
being high and cause? General Greene considered it not safe to undertake to cross for the British



were on the opposite bank. | think the British used about ten thousand rails in the formation of a
floating raft to pass over upon and after they had passed, were destroyed as much as was in their
power, the means they had used in crossing.”

“General Greene considered it safest and best for our common country, to retrace his
steps, and push for the Eutaw Springs. Upon our arrival near the place we discovered the British.
We halted and prepared to attack. | think the Battle was in Sept. 1781, but will not say certainly.
General Greene gave Lord Rawdon a fight, and compelled him to retreat unto his British subjects
and flee the country. During the battle, | and my company and several others was reserved by the
orders of the commander in chief, to cover his retreat, should he deem it necessary for the safety
of his country to make one. From the above place, | was sent back with my company and several
more, to our proper County and state to protect and defend it and our women and children from
the plundering of the Tories and British; for they were scattered over the whole country and
distress and dismay covered our whole land. | was, by General Greene, ordered not to disband
my company upon our return home, but to be ever vigilant and scout the whole upper country of
our state, until he should require our assistance, and if he should, we would immediately be
informed of it & ordered to march. | done as ordered until | received instructions from
Headquarters that peace was made and no more war for us. Before which news, | was discharged
from the service and ordered to discharge my company. | done so, which ended my labors. |
think it was in the spring of 1783, that we were discharged as above stated.”

“In this declaration amendatory of my former, | have endeavored to be as particular and
definite in relation to my services as was in my power. | know one thing, that if | cannot satisfy
the war department of my services my country is enjoying the fruits of my labor for sin pay spent
in her service.”

“In all of the above service, | was called upon regularly and legally by my country, and
for the periods above mentioned, I was in the filed as a regular embodied militia soldier, as
above stated. As | have formerly stated, | was not, during the above periods of time, engaged in
any civil or other lucrative employment or . I was a blacksmith and would frequently and
very often shoe horses for the men of my state. The men had no money to pay me and said state
weren’t sworn though able to pay what she was compelled to pay??? So | went without pay.
There is some difference in respect to duties in this declaration & the former, but | believe this
letter to be as near right as my memory can serve.”

“It is impossible for me to be strictly correct in the stating of the whole of the vents and
occurrences which took place during the war. | am a poor old man and deserve the assistance of
my country now that she is willing to pay me for my services rendered to her fifty years ago. But
if I cannot do all that the war department requires me to do, | have made the best statement in my
power and if this will not suffice, my cane? Must suffer. of all hearts know that
what | have said is true and far be it from me in the very smaller degree to endeavor to practice a
deception upon my country...”

And in yet more additions:

“Thomas Cook does on oath say: That in the month of July, 1776, he volunteered as a
private soldier in the company of Captain John Leak, in Guilford County, North Carolina, which
company belonged to the regiment raised in said county under the command of Col. James
Martin, which regiment, with others, assembled at Salisbury, North Carolina, under the



command of Gen’l ___Rutherford, which Christian name he thinks (but is not certain) was
Griffin- they marched over the mountains to the Cherokee country on the waters of the
Tennessee River, where they burned sixteen Cherokee towns, deponent was in this expedition
which lasted at least four months.”

“Shortly after, in the beginning of the year 1777, deponent was elected lieutenant in the
company of the aforesaid Captain John Leech, and was frequently engaged for several weeks at a
time, in scouting for Tories, the number of different services not recollected by deponent among
the events of that year. He recollects that he was in the battle fought at a bridge near Cross Creek
tour, in which battle McCloud, a Scotch General & a Tory, was defeated.”

“In the year 1778, the particular time not recollected, was elected Captain of a company
in Guilford County, North Carolina, and said company was attached to the aforesaid Col.
Martin’s regiment. He received a commission as Captain from Governor Caswell of North
Carolina. His commission is lost or cannot be found. Under this commission he marched his
company to Smokey Camp on Savannah River, in South Carolina, and then joined the regular
army under General Lincoln. And his company was attached to Major Nelson’s ___ of infantry.
The only camped in various places, to wit, Turkey Hill, the Two Sisters Ferry, & Black Swamp.
During several months in the immediate vicinity of the British army, which was on the opposite
side of the river. This company was raised at the time of five months and was discharged at the
expiration thereof by General Moultrie in the absence of General Lincoln.”

“Deponent marched his company home and discharged them, but immediately thereafter,
obeyed orders and was engaged more than half his time until Cornwallis with his army upon the
Catawba River and there command constant active service which continued until after the Battle
of Guilford. [The deponent has omitted to mention that his services as a captain commenced just
before the defeat of General Ashe at Briar Creek in Georgia, when deponent joined Greene’s
army on his retreat before Cornwallis into Virginia] and deponent was with Greene’s army when
a number of North Carolina and Virginia militia was discharged at Ramsay’s Mills on Deep
River. Deponent then marched his company home to Guilford County, North Carolina, & then
continued to discharge his duty as Captain (being more than half his time in active service
performing the usual scouting duties of that day) until peace was declared.”

In a separate sheet, Benjamin Cook, his brother states: “That he is the same Captain
Thomas Cook of the North Carolina Continental line, of the Army of the Revolution.”




